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Zápis z Ústřední konference delegátů odbornosti chovatelů holubů konané 

dne 14. dubna 2012 v Čáslavi 
    

Jednání se zúčastnili pozvaní delegáti z okresů, klubů chovatelů holubů a hosté: Ing. 

Miroslav Kroft, místopředseda ÚV ČSCH, RSDr. Jaroslav Hron, člen ÚV ČSCH, Ivan Pavel, 

předseda sboru posuzovatelů drůbeže a tajemník ÚOK chovatelů holubů Tomáš Marušák 

 

Omluveni zástupci okresů: Beroun, Bruntál, Frýdek - Místek, Jeseník, Jihlava, Kladno, 

Most, Nový Jičín, Praha - západ, Přerov, Trutnov a Ústí nad Labem  

 

Konference se nezúčastnili tito pozvaní delegáti z jednotlivých okresů: Blansko, Česká 

Lípa, Český Krumlov, Děčín, Domažlice, Cheb, Jablonec nad Nisou, Jičín, Karlovy Vary, 

Klatovy, Plzeň - sever, Prachatice, Prostějov, Rakovník a Žďár nad Sázavou.   

 

Omluveni zástupci Klubů chovatelů holubů: českých voláčů sivých, moravských motáků a 

slepičku  

 

Konference se nezúčastnili tito pozvaní zástupci Klubů chovatelů holubů: hýlů a 

norimberských skřivanů, kob urských skřivanů a Římanů 

 

Za ÚOK chovatelů holubů: Pavel Wieder, předseda ÚOK chovatelů holubů, Ondřej Matouš, 

místopředseda ÚOK chovatelů holubů, Jiří Holaň, předseda sboru posuzovatelů holubů, Ing. 

Miroslav Otruba, Miroslav Petrovský a Bc. Alexandr Veselý.  

Omluvena: Drahomíra Hrubá 

 

Za revizní komisi ÚOK: František Král, předseda revizní komise odbornosti, Ivan Janoušek 

a Ing. Václav Krůta 

 

Schůzi zahájil předseda ÚOK Pavel Wieder. Po úvodním přivítání všech přítomných 

delegátů přivítal i hosty a členy předsednictva  - místopředsedu ÚV ČSCH Ing. Miroslava 

Krofta, člena ÚV ČSCH RSDr. Jaroslava Hrona, předsedu sboru posuzovatelů drůbeže Ivana 

Pavla, předsedu revizní komise odbornosti Františka Krále, místopředsedu ÚOK chovatelů 

holubů Ondřeje Matouše a předsedu sboru posuzovatelů Jiřího Holaně. Zároveň omluvil 

z účasti předsedu ÚOK chovatelů králíků Petra Sirotka, který se ve stejném termínu účastní 

konference odbornosti chovatelů králíků. Přednesl jeho zdravici, ve které Petr Sirotek 

pozdravil jednání konference. Ve své zdravici Petr Sirotek vyzdvihl to, že všechny tři velké 

odbornosti králíků, drůbeže a holubů našli k sobě cestu a budou spolupracovat na řešení 

problémů odborností společně v oblasti legislativy, šlechtitelské práce, výchovy mládeže. 

Odbornosti již spolupracují při společném vyjednávání s ÚV ČSCH o financování odborností.  

 

Pavel Wieder seznámil přítomné s účastí na dnešní konferenci a konstatoval, že z 28 

pozvaných zástupců klubů chovatelů holubů je přítomno 23 zástupců. 

 Ze 75 pozvaných delegátů (zástupců okresů) je přítomno 47 delegátů. Konstatoval, že jednání 

je usnášeníschopné.  
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V dalším bodě seznámil přítomné s jednacím řádem. Tento řád byl přítomným předložen při 

prezenci a je přiložen v dokumentech na Sekretariátu ÚV ČSCH. 

Požádal o doplnění tohoto řádu. 

Nově bude tento bod číslo 1. znít - 

1. Účastníky konference jsou delegáti okresních (oblastních, městských) organizací ČSCH, 

členové stávající ÚOK a RK odbornosti, hosté a zástupci klubů chovatelů holubů. 

Na připomínku z pléna byl ještě doplněn bod číslo 2. 

Nově bude tento bod 2. znít - 

2. Hlas rozhodující mají delegáti okresních (oblastních, městských) organizací ČSCH, a to 

každý delegát má jeden hlas. Zástupci chovatelských klubů mají hlas poradní. 

 Vyzval přítomné ke schválení jednacího řádu. Tento řád byl účastníky hlasováním schválen 

bez připomínek.  

Pavel Wieder zopakoval účastníkům jednání způsob, jak používat hlasovací lístky. Zástupci 

klubů chovatelů holubů mají modré lístky s poradním hlasem, delegáti okresů mají hlasovací 

lístky s hlasem rozhodujícím barvy oranžové. 

Dále pokračoval v seznámení přítomných s navrhovaným programem jednání a přednesl 

konferenci připravený program: 

Program:   
1. Zahájení, volba mandátové a návrhové komise, schválení programu 

2. Kontrola usnesení z minulé konference 

3. Zpráva o činnosti ÚOK UOH 

4. Zpráva o činnosti sboru posuzovatelů holubů   

5. Zpráva stálého delegáta ČSCH v EE a informace o přípravách na EV 2012 

6. Zpráva revizní komise odbornosti  

7. Předložení k projednání a schválení návrhu směrnice pro plemenné chovy 

8. Předložení k projednání a schválení návrhu směrnice pro uznávání nových plemen a 

barevných rázů národních plemen holubů 

9.  Posuzování poštovních holubů na výstavách ČSCH 

10. Diskuse   

11. Usnesení 

12. Závěr 

 

Ad. 1.  Zahájení, volba mandátové a návrhové komise, schválení programu   
Pavel Wieder po seznámení s programem vyzval jednotlivé zástupce k připomínkám k tomuto 

programu, z pléna byla přednesena připomínka k doplnění programu o bod – účtování 

kilometrovného posuzovateli na výstavách. 

Nechal o schválení programu konference bez doplnění hlasovat:  – zástupci klubů – 13 

zástupců hlasovalo pro schválení původně předloženého programu, delegáti okresů – 30 

zástupců hlasovalo pro schválení původně předloženého programu. Program jednání byl 

schválen. 

Jako další bod předložil Pavel Wieder návrh na členy jednotlivých komisí  

Mandátovou komisi - navrhl do této komise  - Ondřeje Matouše, z pléna byli jako další 

navrženi Josef Bracht a Miroslav Petrovský. 

Návrhovou komisi - navrhl do této komise  - Ing. Václava Krůtu, z  pléna byli jako další 

navrženi Václav Kurka a Jiří Punťa. 

Obě navržené pracovní komise byly hlasováním schváleny, jak doporučením klubů, tak 

rozhodujícím hlasem zástupců okresů a ujali se práce. 

 

Ad. 2. Kontrola usnesení z minulé konference 
Zprávu přednesl Pavel Wieder –  



Jako první projednal usnesení z konference odbornosti z roku 2010.  

Konference z roku 2010 ukládá: 

a). Dodržet plánovaný rozpočet na rok 2010. 

b). Organizačně a finančně zajistit mezinárodní školení posuzovatelů v ČR v roce 2011. 

c). Vypracovat nové směrnice pro uznávání plemenných chovů včetně specifikace pro málo 

chované barevné rázy národních plemen holubů – bude předkládána na dnešním jednání. 

d). Předsedovi ÚOK chovatelů holubů Pavlovi Wiederovi svolat mimořádnou volební 

konferenci chovatelů holubů v souladu se Stanovami ČSCH a závaznými předpisy schválené 

valnou hromadou Svazu a to do 31. března 2011. 

e). Zpracovat a předložit ke schválení příští řádné konferenci možnosti pro posuzování na 

klubových speciálních výstavách dle jiných pravidel. 

Všechny úkoly byly splněny.  

Usnesení z konference odbornosti z roku 2011. 

Konference z roku 2011 ukládá: 

a). Zabezpečit po odborné a organizační stránce mezinárodní školení posuzovatelů v ČR 

v roce 2011 

b). Realizovat úkoly vyplývající ze Stanov ČSCH a z organizačního řádu ÚOK chovatelů 

holubů 

c). Realizovat užší spolupráci ÚOK chovatelů holubů s kluby chovatelů holubů, zejména při 

spolupráci s kluby chovatelů holubů národních plemen 

Také všechny úkoly splněny.  

Z pléna nevzešly žádné připomínky a přistoupilo se k dalšímu bodu programu. 

 

Ad. 3. Zpráva o činnosti ÚOK UOH 
Zprávu přednesl Pavel Wieder - Veškeré zápisy jsou aktuálně zveřejňovány na webu ČSCH.  

Prioritní úkol ÚOK chovatelů holubů – organizace mezinárodního školení. Poděkoval všem, 

kteří se na tomto školení zapojili do práce. 

Na květen byly svolány chovatelské kluby na aktivu chovatelských klubu v Litovli a vyzvány 

ke spolupráci. Tuto výzvu využili chovatelské kluby následujících plemen, které ve spolupráci 

s ÚOK  na školení připravily přednášky a prezentace těchto plemen: hanácký voláč, ostravská 

badgeta, slezský barevnohlávek, česká čejka, český bublák, česká  badgeta, český stavák, 

moravský pštros. 

Červen - zkouška připravenosti přednášek v Praze. Samotného školení se zúčastnilo 68 

zahraničních posuzovatelů. Všechny přednášky předneseny v digitální podobě. Na školení 

jsou pozitivní zahraniční ohlasy. Úspěchem je zařazení českého bubláka do seznamu plemen 

EE. Česká čejka a pražský středozobý rejdič – odročeny na další jednání. Požadavek u 

slezského barevnohlávka na přeřazení v seznamu EE ze skupiny  barevných holubů do 

skupiny tvarových holubů  - byl  znovu přednesen. 

U příležitosti tohoto školení byla zpracována brožura „Národní plemena okrasných holubů 

české republiky“.  Vzorníky obsažené v této publikaci jsou z rozhodnutí ÚOK  povinni 

používat posuzovatelé od 1. 6. 2012. 

Jsou vypracovány směrnice: „Směrnice pro uznávání nových plemen a rázů národních 

plemen“ - bude předložena dnes. „Směrnice pro uznávání plemenných chovů holubů“ - bude 

předložena dnes. 

Dále byly zpracované a schválené, Shromážděním sboru posuzovatelů holubů, na školení 

posuzovatelů holubů v březnu letošního roku  - „Směrnice pro činnost posuzovatelů holubů na 

výstavách“ a „Směrnice pro výchovu adeptů na posuzovatele holubů“. Obě směrnice jsou 

umístěné ke stažení na webových stránkách ČSCH – www.cschdz.eu 

Jako další je zpracován vzorník franského bubláka - vyjde v časopise Chovatel.  

http://www.cschdz.eu/


Jako další je zpracována sumarizace evidovaných holubů národních plemen v chovatelských 

klubech - vyšla  v časopise Chovatel. Vzorníky vydané v nové brožuře budou postupně také 

otištěné v časopise Chovatel. Veřejně poděkoval za pomoc při zajištění finančních prostředků 

na tuto publikaci místopředsedovi ÚV ČSCH Ing. Miroslavu Kroftovi a členovi ÚV ČSCH 

RSDr. Jaroslavu Hronovi.  
Je zpracována „Směrnice pro kategorizaci posuzovatelů“ – nebyla schválena na shromáždění 

sboru posuzovatelů holubů, bude dále dopracována.  

Zpracovávají se materiály: Organizační řád odbornosti pro okresní a základní organizace a 

chovatelské kluby“ (evidence kroužků) – má to návaznost na centrální evidenci členů a 

přidělených kroužků pro holuby. Tato se připravuje na sekretariátu Svazu.  

Dále se zpracovává „Uplatnění genetiky a názvosloví při stanovování barev a kreseb holubů“, 

a „Digitálně zpracovaný seznam fotografii barev a kreseb holubů“ – po dokončení budou 

předpisy otištěny v časopise Chovatel a umístěny na webové stránky ČSCH. 

Chovatelské kluby - ukončili činnost – Klub chovatelů holubů durynských voláčů a Klub 

chovatelů holubů lahore. Nově založen -  českých plemen rejdičů.  

Nejbližší úkoly  ÚOK. Vypracovat směrnici pro specializaci posuzovatelů a jako hlavní úkol 

zabezpečit financování odbornosti. 

 

Ad. 4. Zpráva o činnosti sboru posuzovatelů holubů  
Zprávu přednesl Jiří Holaň předseda komise sboru posuzovatelů, ta měla za úkol zpracovat 

tyto předpisy: „Směrnici pro posuzování holubů na výstavách“, „Směrnici pro kategorizaci 

posuzovatelů“ a „Směrnici pro výuku adeptů“. 

Směrnice pro kategorizaci posuzovatelů byla odložena na dopracování a bude znovu 

předkládána v příštím roce.  

Směrnice pro posuzování holubů na výstavách byla schválená. V této směrnici jsou 

zapracovány změny, které jsou v souladu s potřebami chovatelů holubů, klubů i posuzovatelů. 

Jsou v ní zapracovány změny, které nastávali při posuzování holubů podle předchozích 

neúplných nebo nedokonalých směrnic. Hlavní důležitý bod, těchto směrnic je možnost 

posuzování holubů na výstavách jak našim bodovým systémem, tak systémem evropským. 

Tento způsob posuzování je již povolován řadu let v některých klubech. Požádal zástupce 

klubů, aby se v diskusi vyjádřily k tomuto způsobu posuzování. Většina zemí Evropy 

posuzuje holuby tímto tak zvaným evropským způsobem. 

Jako další byla zpracována Směrnice pro výuku adeptů. Cílem komise sboru posuzovatelů je 

vychovávat adepty na posuzovatele holubů, tak aby noví posuzovatelé byly plnohodnotnými 

partnery a odborníky. Posuzovatelé se širokým pohledem na celou holubářskou problematiku. 

Jako další vypracovala komise sboru posuzovatelů Důvodovou zprávu pro vyřazení 

poštovních holubů z posuzování na výstavách pořádaných ČSCH. Shromáždění sboru 

posuzovatelů pověřilo předsedu sboru posuzovatelů k přednesení této zprávy. V posuzování 

poštovních holubů je více problémů s jejich posuzováním. Bude předneseno v samostatném 

bodu programu. 

Jako další bod pověřilo, předsedu sboru posuzovatelů, shromáždění sboru posuzovatelů, 

k přednesení návrhu na zvýšení kilometrovného při posuzování holubů na výstavách ČSCH. 

Při uzavírání smluv na posuzování holubů, je obecně vztah mezi pořadatelem výstavy a 

posuzovatelem brán jako smluvní (každý si může dát do smlouvy, podle stanovených 

předpisů částku za kilometr, to co si s pořadatelem dohodne). Přesto se shromáždění sboru 

posuzovatelů rozhodlo dát toto do souladu s ostatními odbornostmi (chovatelů drůbeže a 

králíků) a navýšit částku na 4,- Kč za kilometr.   

Komise sboru posuzovatelů vypracovala nový doklad pro vyúčtování za posuzování holubů 

na výstavách pro posuzovatele, je možnost si tento doklad stáhnout na webových stránkách 

ČSCH.   



 
Ad. 5. Zpráva stálého delegáta ČSCH v EE a informace o přípravách na EV 2012 
Zprávu přednesl Bc. Alexandr Veselý – Hlavní úlohou v minulém roce bylo pro ÚOK 

pořádání „Mezinárodního školení posuzovatelů holubů“ v Hradci Králové.  Znovu zopakoval 

informace o tomto školení, informoval o něm i na stránkách časopise Chovatel. Připomněl 

vydání publikace o našich národních plemenech holubů. Podstatné na školení bylo digitální 

předvedení přednášek a ukázková expozice národních plemen holubů při výstavě 

v Třebechovicích pod Orebem. Povedlo se prosadit uznání a zapsání českého bubláka do 

seznamu plemen holubů EE. U ostatních dvou plemen se bude ještě dále pokračovat 

v jednání. Co se týče pražského středozobého rejdiče.  ESKT (Evropská standardová komise) 

požaduje znovu jeho vystavení při příležitosti konání Evropské výstavy v Lipsku. U plemene 

česká čejka vidí ESKT rozdíly u hladkonohých čejek, u rousných tento rozdíl nevidí. Jsou 

zpracovány prezentace v elektronické podobě, v měsíci květnu při zasedání EE budou tyto 

prezentace předvedeny i s materiálem v písemné podobě. Předpokládá se dlouhé jednání, o 

jejich uznání. Pokud nebudou uznány v tomto roce, bude se v tomto jednání nadále 

pokračovat.  U plemene slezský barevnohlávek je snaha o převedení do skupiny holubů tvaru. 

Bude o to znovu požádáno. 

Jako další bod zmínil přípravy na konání letošní Evropské výstavy v Lipsku, v termínu 7. – 9. 

prosince 2012. Bc. Alexandr Veselý byl usnesením ÚOK jmenován kontaktní osobou za sekci 

holubi, při této výstavě. Předpokládá se účast 100.000 kusů vystavených zvířat ve všech 

odbornostech. Na tuto akci bude zajištěn hromadný svoz zvířat.  Veškeré aktuální informace 

budou po konání letošního zasedání EE ve dnech 16. - 20. května 2012 v německém 

Altöttingu. Podmínky na tuto výstavu (finanční a veterinární) zůstávají podobné, jako na 

předešlou výstavu v roce 2006. Informace, včetně přihlášek na tuto výstavu budou po tomto 

jednání včas publikovány. Pokud budou dotazy na tuto výstavu, kontaktovat tajemníka 

odbornosti nebo přímo autora této zprávy. 

Jako poslední bod zmínil předpisy, které se budou na půdě EE v letošním roce projednávat – 

návrh změny Stanov EE – týká se hlavně financování EE – (návrh na odvod určitého poplatku 

z holuba na všech pořádaných evropských speciálních výstavách), jako druhá větší změna je 

návrh nového volebního systému, podle počtu chovatelů v sekci holubů, v jednotlivých 

zemích. V loňském roce byly změněny předpisy pro pořádání a účast na evropských 

výstavách – (udělování titulů evropský mistr a šampion atd.). Na závěr svého vystoupení 

popřál účastníkům konference úspěšnou chovatelskou sezónu. 

Pavel Wieder doplnil – informace z jednání EE budou prezentovány na jednání 16. června 

2012 v Litovli, kde bude jednat aktiv Klubů chovatelů holubů a ÚOK chovatelů holubů. Dále 

připomněl, že naše ÚOK chovatelů holubů, nezávisle na EE jedná s okolními státy o 

spolupráci. Kontakty se podařilo navázat i při výstavě tzv. „středoevropského regionu“ 

v loňském roce v polských Kielcích, kde jsme měli i ukázkovou expozici 120 kusů holubů. 

 

Ad. 6. Zpráva revizní komise odbornosti  
Zprávu přednesl František Král - Zápis o provedené revizi činnosti a hospodaření komise 

odbornosti ÚOK okrasných a užitkových holubů za rok 2011. 

Revize byla provedena dne 12. dubna 2012 v sekretariátu ÚV ČSCH za účasti: 

František Král – předseda revizní komise, Ing. Václav Krůta – člen revizní komise 

Tomáš Marušák – tajemník ÚOK chovatelů holubů 

Program revize: 1.) Kontrola činnosti ÚOK chovatelů holubů 

      2.) Kontrola hospodaření a účetních dokladů 

      3.) Řešení stížností 

                  4.) Doporučení 



Ad 1.) Kontrola opatření a činnosti ÚOK chovatelů holubů 

V roce 2011 se uskutečnily tři schůze ÚOK. Uskutečnily se i dvě jednání se zástupci klubů 

chovatelů holubů. Uskutečnila se i volební konference odbornosti chovatelů holubů, na které 

byla zvolena nová ÚOK chovatelů holubů. Předsedou ÚOK chovatelů holubů byl zvolen 

Pavel Wieder.  Ze schůzí jsou pořizovány zápisy, které obdrží všichni členové ÚOK a RK 

v elektronické podobě. Zápisy jsou pravidelně zveřejňovány na webových stránkách ČSCH.    

V únoru se konalo pravidelné školení posuzovatelů a adeptů a přijímací pohovory nových 

adeptů. Na tomto školení byla zvolena nová komise sboru posuzovatelů, jejímž předsedou byl 

zvolen Jiří Holaň. V roce 2011 se v Hradci Králové uskutečnilo mezinárodní školení 

posuzovatelů holubů. Při příležitosti konání tohoto školení byla vydána monografie o českých 

plemenech holubů. V roce 2011 bylo objednáno 160. 533 kusů nánožních kroužků.  

Ad 2.) Kontrola hospodaření a účetních dokladů 

Revizní komise provedla na základě předložených dokladů kontrolu hospodaření ÚOK za rok 

2011.  ÚOK vykázala náklady na činnost v roce 2011 ve výši 135. 698,- Kč, výnosy ve výši 

48. 565,- Kč. Celkem vykázaná plánovaná ztráta ve výši 87. 133,- Kč. Byly kontrolovány 

čísla účtů: 512100, 512200, 513100, 518500, 518850, 523100, 524200,602350, 649120 a 

nebylo shledáno rozdílu. Na podporu plemenných chovů byla vyplacena částka 17. 840,- Kč, 

na základě předložených dokladů. Byla provedena kontrola odvodu posuzovatelů do 

vzdělávacího fondu. Termín pro zaplacení poplatků do tohoto fondu byl stanoven do 25. 

března 2012. Do data revize nebyly uhrazeny poplatky od těchto posuzovatelů: Jan Baláš, 

František Franc, Jiří Míka, Juraj Pažák a Dušan Pitrmoc. 

Ad 3.) Řešení stížností 

Revizní komise neobdržela za rok 2011 žádnou stížnost k řešení. 

Ad 4.) Doporučení: 

1. Revizní komise odbornosti doporučuje na základě platných Stanov ČSCH řešit počet 

delegátů na Konferenci odbornosti chovatelů holubů. 

2. Na základě platných Stanov ČSCH předkládat a schvalovat návrh rozpočtu ÚOK 

Konferenci delegátů odbornosti chovatelů holubů. 

3. Dle zjištěných dokladů o nezaplacení příspěvků do vzdělávacího fondu ÚOK chovatelů 

holubů, výše jmenovaným posuzovatelům pozastavit činnost posuzovatele do doby vyrovnání 

tohoto příspěvku. 

Zprávu projednala a schválila revizní komise ÚOK chovatelů holubů dne 12. dubna 2012: 

 František Král, předseda RK ÚOK chovatelů holubů a Ing. Václav Krůta, člen RK  ÚOK 

chovatelů holubů 
 

Ad. 7. Předložení k projednání a schválení návrhu směrnice pro plemenné chovy 
Zprávu přednesl Ing. Otruba – přítomným přednesl „Směrnici pro uznávání plemenný chovů 

holubů“. Směrnice byla přednesena, projednána a připomínkována. Písemná připomínka byla 

pouze jedna od přítele Čermáka, který rozporoval zvýhodnění národních plemen. V současné 

době je uznáno 33 plemenných chovů, 10 plemen a z těchto 10 je 7 plemen národních. 

Z celkového počtu 33 plemenných chovů je 91% národních plemen. 

V diskusi k této směrnici vystoupili: 

 

Jaromír Kropáček, delegát okresu Pardubice – vznesl dotaz, proč byl vyřazen kariér z výjimky 

ve starším předpisu o uznávání PCH – „Slučování barev a kreseb není povoleno, výjimka je u 

plemene kariér,“ 

  

Reagoval Pavel Wieder – úroveň a počty populace kariérů není nízká a každá barva má 

dostatečný počet. Například na výstavě v polských Kielcích, kde se konala evropská výstava 

výletků karierů, kterou jsem posuzoval, bylo vystaveno 450 holubů. Už prvním rokem byli 



holubi vyvinuti a bylo možné je odpovědně posoudit, není tedy důvodu tuto výjimku nadále 

používat. 

 

Ing. Jiří Veltruský, zástupce Klubu chovatelů brněnských voláčů – připomněl snížení 

bodového hodnocení v navrhovaném předpisu „Bodové hodnocení jednotlivých holubů nesmí 

být nižší než 93 bodů. Celkový součet osmičlenné kolekce musí být minimálně 744 bodů. U 

vzácných plemen a rázu našich národních plemen stanovených ÚOK, nesmí být bodové 

hodnocení nižší než 92 bodů a celkový součet osmi- členné kolekce musí být minimálně 740 

bodů.“  

Navrhl změnu v bodovém vyjádření 92 – 94 bodů je u nás výborný, 92 bodů by nemělo zůstat 

jako výborný. 

 

Reagoval Ing. Miroslav Otruba – zvýšení bodového hodnocení jednotlivých holubů, nesmí 

být nižší než 93 bodů, lze považovat za zvýšení kritérií plemenných chovů. 

 

Ing. Václav Krůta, delegát okresu Plzeň – sám nemá k navrženému předpisu připomínky. 

Jako problematické vidí bodové hodnocení starších holubic. Někdy mají holubice problém 

dosáhnout zmiňovaných 92 bodů. V našem vyjádření 92 bodů značí výborného holuba, ten by 

neměl být vyřazován z plemenných chovů. 

K tomuto bodu se postupně vyjádřilo více delegátů z pléna. 

 

Slavibor Petržílka, delegát okresu Louny – vznesl několik připomínek k navrhované směrnici. 

Ve směrnici je uvedeno, že lze uznat PCH na plemena holubů, které nemají u nás platný 

vzorník. Jako další připomínku vznesl dotaz, jak se bude postupovat při zrušení nebo odejmutí 

PCH při nedodržení nebo porušení veterinárního zákona, nebo zákona o týrání zvířat. 

Podivoval se i bodovému nastavení pro hodnocení PCH. 

Připomněl i odpouštění klecného za vystavené holuby. Vznesl dotaz na Ondřeje Matouše, jak 

v tom bude postupováno.  

 

Reagoval Ondřej Matouš – jako ředitel Výstaviště Lysá nad Labem bude prosazovat 

odpuštění poplatků za zvířata přihlášená na uznávací řízení PCH i z důvodů zvýšení počtů 

vystavených holubů. 

 

Reagoval Pavel Wieder – problém nastavení bodového hodnocení je i ve způsobu posuzování. 

Vyzval předsedu sboru o prezentaci obou systémů posuzování, českého a evropského. 

Jiří Holaň na připravené prezentaci předvedl srovnání obou způsobů posuzování holubů na 

několika připravených výstavách (například na CV 2011 byli doplněny body a třídy podle 

evropského způsobu posuzování). Jednoznačně z této prezentace vyplývá, že v českém 

způsobu hodnocení je větší počet holubů umístěn ve třídě výborných a vynikajících až 85% 

holubů. V českém způsobu hodnocení se málo využívá třída velmi dobrý a dobrý. 

V evropském způsobu posuzování je rozdělení holubů do tříd procentuálně úplně jiné a 

odpovídá kvalitativní skutečnosti. 

 

Ivan Pavel, předseda sboru posuzovatelů drůbeže – podrobně vysvětlil český systém 

posuzování drůbeže. Při vytváření tohoto systému byl použit model, určitá kombinace z obou 

způsobů posuzování (jak bodového, tak evropského). Na tomto českém systému posuzování 

(systém tříd) se pracovalo několik let, než byl uveden v praxi. Zkoušeli se i systémy 

používané u jiných druhů zvířat.  



Pavel Wieder navrhl formulaci, doplnění do předpisu o PCH – pokud bude používán český 

systém posuzování, bude nahrazeno 93 bodů - 92 body (Podmínky uznávání PCH bod číslo 

7).  

 

Ing. Gerhard Stein, delegát okresu Ostrava – doporučil schválit tuto směrnici s doplněními.  

 

Jan Dostál, zástupce Klubu chovatelů rejdičů a racků – požádal o doplnění pražského 

krátkozobého rejdiče do této směrnice – Slučování barev a kreseb není povoleno, výjimka je u 

plemene – doplnit o plemeno pražský krátkozobý rejdič. 

Reagoval Pavel Wieder myslím, že je špatné přijít s takto závažnou připomínkou až dnes a 

nikoliv v předstihu v období přijímání připomínek. Proto navrhl, aby chovatelský klub 

pražských krátkodobých rejdičů předložil odborné zdůvodnění tohoto návrhu a po odborné 

debatě se zástupci klubu a ÚOK chovatelů holubů může ještě být doplněn do výjimky o 

slučování barev a kreseb plemeno pražský krátkozobý rejdič.   

 

 Po dlouhé diskusi byla tato směrnice hlasováním schválena - zástupci klubů s hlasem 

poradním 19 hlasů pro, čtyři se zdrželi  

delegáti okresů s hlasem rozhodujícím 37 hlasů pro, deset se zdrželo.  
 

Celá směrnice je přiložena ve schváleném znění k tomuto zápisu jako příloha č. 1.  

 

Ad. 8. Předložení k projednání a schválení návrhu směrnice pro uznávání 

nových plemen a barevných rázů národních plemen holubů 
Zprávu přednesl Miroslav Petrovský – na úvod seznámil delegáty s prací členů standardové 

komise. Standardová komise rozpracovala několik úkolů: 

Ing. Juraj Kafka – zpracovává katalog barev, kreseb a jejich vzorků. Spolupracuje na tomto 

úkolu s Bc. Alexandrem Veselým. Po dokončení bude tento katalog umístěn na webové 

stránky ČSCH 

 Intenzivní práce komise byla i při přípravě podkladů na publikaci „Národní plemena 

okrasných holubů České republiky“. Miroslav Petrovský a Bc. Alexandr Veselý – zajistili 

překlady nových vzorníků do němčiny do brožury o národních plemenech holubů. 

RNDr. Milan Tyller – pokračuje v práci na názvosloví a popisu barevných rázů u plemen 

holubů, spolupracuje s ostatními členy komise. 

Standardová komise zpracovala nově vzorník franckého bubláka, ten bude otištěn v časopise 

Chovatel. Nově se objevující plemena holubů na výstavách budou dále zpracovávána. 

Jako úkol do budoucna je nutné zpracovat jednotnou holubářskou terminologii pro účely 

posuzování holubů. Je na co navázat, terminologie byla zpracována v předchozích vzornících 

– „Vzorníky plemen holubů – J. Havlín, S. Petržílka a kolektiv“, nebo na zpracovanou 

terminologii od přítele Jindřicha Voráčka. 

Přítomným dále přednesl návrh „ Směrnice pro uznávání nových plemen a zapsání nových 

barevných a kresebných rázů národních plemen okrasných a užitkových holubů ČESKÉ 

REPUBLIKY“.  

Směrnice byla přednesena a bez připomínek projednána.  

Hlasováním byla schválena - zástupci klubů s hlasem poradním 20 hlasů pro, tři delegáti se 

zdrželi  

delegáti okresů s hlasem rozhodujícím 40 hlasů pro, 7 se zdrželo.  
 

Celá směrnice je přiložena ve schváleném znění k tomuto zápisu jako příloha č. 2.  

 



 

Ad. 9.  Posuzování poštovních holubů na výstavách ČSCH 
Zprávu přednesl Jiří Holaň – Důvodová zpráva pro vyřazení poštovních holubů z posuzování 

na výstavách pořádaných ČSCH.  

a). Moderní šlechtění poštovních holubů bylo započato v Belgii v létech 1820 – 1850 a bylo 

zaměřeno jen na letových vlastnostech jednotlivých holubů, kteří byli na sebe vzájemně 

napařování. V žádném případě není zmínka o upevňování typologických znaků. / The Sport of 

Pigeon Racing/ Dr. W. Anderson český překlad 1958.  

 b). Byly šlechtěny různé kmeny / typy/ poštovních holubů které vykazovaly odlišné 

typologické znaky: Vegge, Grootes, Ulens, Hansenne, Delathouwer. Tento směr šlechtění byl 

prováděn za účelem rychlosti a spolehlivosti poštovních holubů na závodech.  

 c). Metodika posuzování poštovních holubů je odlišná od metodiky posuzování okrasných a 

užitkových holubů. Je založena na posouzení holuba pěti posuzovateli, z nichž přidělené body 

nejvyšší a nejnižší se škrtají a ze zbylých tří posouzení se zprůměruje výsledná bodová 

známka, systém přidělování bodů je čtvrt bodový. 

d). Na výstavách pořádaných ČSCH jsou vystavování poštovní holubi v liniích, které nejsou 

prošlechtěny v typologických znacích, tak jak to požaduje současný vzorník plemen holubů 

pro poštovního holuba vydaný ČSCH, ale v liniích představující výše uvedené sportovní 

holuby.  

e). Komise sboru doporučuje šlechtění poštovního holuba pro výstavní účely jako vlastní 

národní plemeno po vzoru okolních zemí / Polsko, Holandsko, Maďarsko/. 

f). Toto stanovisko doporučuje shromáždění sboru posuzovatelů holubů na svém jednání v 

Čáslavi dne 24. - 25. března 2012. 

Dále doplnil svojí zprávu o standard poštovního holuba schválený FCI a bodovou hodnotící 

tabulku k posuzování. Při posuzování poštovního holuba se oproti našemu hodnotícímu 

systému body přičítají a to dokonce po čtvrt bodech. V dikci našeho vzorníku poštovního 

holuba jsou odlišné pozice pro hodnocení (zobák, krk atd.). Poštovní holub, který je hodnocen 

našimi posuzovateli, není kvalitně a správně posouzen, a nejsou pozice holuba správně 

hodnoceny. Z odborného hlediska je to velký problém, na našem oceňovacím lístku správně 

poštovního holuba posoudit. 

Problém s poštovním holubem by se měl pojmout šířeji, s ohledem na zapojení chovatelů 

poštovních holubů do struktur ČSCH. Proto je tento bod předkládán konferenci k řešení. 

Pavel Wieder otevřel k tomuto projednávanému bodu diskusi: 

 

Pavel Drba, zástupce Klubu chovatelů strukturových holubů – poštovní holubi jsou 

posuzováni na výstavách v okrese Litoměřice, posuzovatelé je posuzují dost neradi a někdy si 

neví jak  jejich vady specifikovat.  

 

JUDr. Michal Danišovič, delegát okresu Mělník – poštovní holubi jsou vystavovány i na 

okrese Mělník, doporučil ještě návrh na vyřazení poštovních holubů znovu projednat 

v okresních komisích. 

 

Miroslav Petrovský, delegát okresu České Budějovice – poštovní holubi se vystavovali už 

v minulosti, většinou jako doplnění výstav okrasných a užitkových holubů. Poštovní holubi 

mají jiný cíl šlechtění než ostatní holubi. 

 

Václav Kurka, zástupce Klubu chovatelů slezských plemen holubů – s vystavováním 

poštovních holubů na našich výstavách souhlasí. Posuzování poštovních holubů by mělo být 

podle nějakých sportovních, letových výkonů a ne podle exteriéru.  

  



Slavibor Petržílka, delegát okresu Louny – u poštovních holubů jsou dva směry šlechtění 

sportovní a výstavní. V roce 2004 chovatelé poštovních holubů odešli z řad ČSCH a vytvořili 

vlastní svaz. Pro ty, kteří zůstali členy ČSCH, musí být vytvořeny stejné podmínky (i pro 

vystavování poštovních holubů), jako pro ostatní členy ČSCH. Vzorník poštovního holuba již 

byl zpracován v našem Vzorníku, který vyšel v roce 1993. Jako delegát okresu Louny je 

zásadně pro zachování stejných podmínek pro chovatele poštovních holubů, členů ČSCH.  

 

Martin Smetana, delegát okresu Svitavy a zároveň zástupce Klubu chovatelů holubů českých 

čejek a lysek – stejný problém byl při posuzování u výkonných rejdičů (tiplerů), je možno 

vyšlechtit i výstavního poštovního holuba. 

 

Ing. Jiří Veltruský, delegát okresu Příbram – uvedl příklad z výstavy v Zaječově, vystaveno 

400 kusů poštovních holubů. Soutěž vyhráli poštovní holubi oceněni 4 x 95 bodů.  

 

Ing. Miroslav Kroft, místopředseda ÚV ČSCH a delegát okresu Sokolov – nebylo jednoduché 

se vyrovnat s posuzováním poštovních holubů, sám je posuzovatel holubů. Chovatelé 

poštovních holubů, členové ČSCH tím, že poštovní holuby vystavují na výstavách ČSCH, 

souhlasí s posuzováním holubů způsobem, který je u nás platný. Jde přece stanovit podmínky 

pro soutěže a poštovní holuby třeba vyřadit z této soutěže. Doporučil, na tomto jednání 

nedělat ukvapené závěry a postavit chovatele poštovních holubů do skličující situace, kdy jim 

nebudou holubi posouzeni. Pořád jsou členy ČSCH a mají právo na to, aby holubi byli 

posouzeni. Ne všechna plemena holubů byla od prvopočátku šlechtěna na barvy, lesky atd.  

 

Reagoval Pavel Wieder – to co se stalo v dění kolem chovatelů poštovních holubů je 

jednoznačně špatně nastavenými pravidly minulým vedením ÚOK. Pokud vyjde vzorník 

poštovního holuba, který navádí k neodbornému posouzení poštovního holuba je to špatně.  

V ČSCH je mnoho chovatelů poštovních holubů, musí se vytvořit podmínky a jasná pravidla 

pro chovatele poštovních holubů. Po dohodě by se měla znovu vytvořit sekce poštovních 

holubů. Musí se přijmout kroky k tomu, aby se poštovní holubi posoudili odborně a správně. 

Dále se musí jednat s Českomoravským svazem poštovních holubů o nastavení pravidel pro 

tuto odbornost, jak v oblasti posuzování tak vlastního chovu a šlechtění poštovního holuba.  

Je důležité, při založení specializovaných základních organizacích poštovních holubářů, pro 

tyto organizace vytvořit pravidla a systém jejich fungování. 

 

Miroslav Petrovský, delegát okresu České Budějovice – ve světě existuje mnoho plemen 

holubů vyšlechtěných na základě poštovního holuba. Nelze přece posuzovat i takzvané 

městské holuby. 

 

Svetozár Polerecký, delegát okresu Strakonice – uvedl, že v jejich organizaci je několik členů, 

chovatelů poštovních holubů. Jsou platnými členy základní organizace, někteří jsou i členy 

Českomoravského svazu poštovních holubů a nejsou členy ČSCH. Přesto spolupráce funguje 

a jsou nápomocni při pořádání výstav. Jako delegát okresu Strakonice nemá mandát 

k hlasování o této problematice. 

 

Reagoval Pavel Wieder – jedním řešením by bylo vyřazení poštovních holubů z posouzení, 

bylo by to ovšem krátkozraké. Po dnešní diskusi se přiklání k vytvoření systémové změny a 

nastavení jasných pravidel pro fungování chovatelů poštovních holubářů v rámci ČSCH. Stav, 

který je dnes, je neudržitelný s ohledem na problémy a nestejný pohled posuzovatelů na 

poštovního holuba.  Možná cesta je v ustavení sekce poštovních holubářů a to je cesta jak tuto 

věc opravdu vyřešit. 



 

Václav Kurka, zástupce Klubu chovatelů slezských plemen holubů – chovatelé poštovních 

holubů se rozdělili. Někteří chovatelé s holuby závodí, jde i o velké finanční náklady. Druhá 

skupina chce s holuby zůstat v řadách ČSCH a o ty by měl mít svaz zájem. Vytvoření 

standardu pro poštovní holuby nebude žádný problém. 

 

Ing. Miroslav Kroft, místopředseda ÚV ČSCH a delegát okresu Sokolov – posuzování 

poštovních holubů je problém ČSCH a tento problém si musí ČSCH vyřešit sám. Problém se 

musí řešit komplexně. Zjistit co chovatelé chtějí, zda chtějí vystavovat na našich výstavách, 

zjistit počty chovatelů a možná i ustavit pracovní komisi z řad chovatelů poštovních holubů 

členů ČSCH. Jednou z možností jak dál postupovat při posuzování poštovních holubů je 

posuzovat holuby s oficiálním kroužkem ČSCH a neposuzovat holuby s kroužkem 

Českomoravského svazu poštovních holubů.  

 

Bc. Alexandr Veselý, člen ÚOK chovatelů holubů – standard poštovního holuba je vytvořen a 

odpovídá v základních rysech poštovnímu holubu. Posuzovatelé byli proškoleni. V zahraničí 

jdou jinou cestou a snaží se vyšlechtit nová plemena na základě poštovního holuba. 

 

Po dlouhé debatě k tomuto tématu Pavel Wieder navrhnul řešení tohoto bodu - Ústřední 

konference delegátů odbornosti chovatelů holubů pověří ÚOK chovatelů holubů pokračovat 

v jednání s ÚV ČSCH v hledání platformy o začlenění chovatelů poštovních holubů do 

ČSCH. Důvodovou zprávu pro vyřazení poštovních holubů z posuzování na výstavách 

pořádaných ČSCH nahradit takto formulovaným usnesením.  

 

Pavel Wieder nechal o navrženém řešení hlasovat a zavázat ÚOK chovatelů holubů 

usnesením o fungování a zařazení poštovních holubářů do řad ČSCH. 

 

Hlasování o tomto bodě: zástupci klubů s hlasem poradním 22 hlasů pro, jeden se zdržel  

delegáti okresů s hlasem rozhodujícím 37 hlasů pro, jeden se zdržel.  

 
Ad. 10. Diskuse  
Pavel Wieder vyzval přítomné k diskusi –  

Ivan Pavel, předseda sboru posuzovatelů drůbeže – poděkoval přítomným za pozvání na tuto 

konferenci. Od letošního roku došlo k dohodě, že tři největší odbornosti králíků, drůbeže a 

holubů budou svojí práci koordinovat a vzájemně si napomáhat k prosazení svých cílů. 

Největší problém mají všechny tři odbornosti s financováním svojí činnosti. Při řešení tohoto 

problému budou všechny odbornosti postupovat společně. Navrhované rozpočty pro odborné 

komise neodpovídají úkolům, které mají odborné komise plnit. Další okruh problémů se týká 

vydávání a objednávání kroužků, s ohledem na prováděnou plemenářskou práci. ÚOK 

chovatelů drůbeže společně ÚOK chovatelů holubů budou nadále jednat s ÚV ČSCH, a 

budou trvat na možnosti objednávání kroužků přes chovatelské kluby. Konference odbornosti 

chovatelů drůbeže v tomto smyslu přijala usnesení – „ÚOK CHD prosadit objednávání 

kroužků také přes kluby chovatelů drůbeže, které mají v pořádku evidenci svých členů a 

evidenci nánožních kroužků“. 
Na závěr popřál delegátům této konference mnoho zdaru v jednání a chovatelských úspěchů 

v chovu holubů. 

 

Pavel Wieder přednesl svůj diskusní příspěvek – financování odbornosti – při sestavování 

rozpočtu pro běžný rok sekretariátem Svazu nejsou absolutně brány na zřetel potřeby 



finančních prostředků na činnost odborností. Nedostatek prostředků ochromuje činnost všech 

komisí, nepodporuje se plemenářská a šlechtitelská práce, je minimální podpora výstavnictví. 

Chovatelská základna nijak nepociťuje podporu samotného chovatelství. Svaz ze své podstaty 

a podle Občanského zákoníku musí vytvářet pouze finanční zdroje na podporu činnosti, pro 

kterou byl založen a tím je rozvoj chovatelství. Je neustále zdůrazňováno, že nejsou peníze a 

že musíme šetřit, to je pravda, ovšem šetřit se musí na správném místě. Do centrální pokladny 

jde zisk za kroužky a registraci králíků což činní 530 tisíc, dále Svaz pobírá od Ministerstva 

zemědělství dotaci na podporu chovatelství ve výši 2 miliony. Na druhé straně na činnost 

všech odborností, kromě odbornosti koček je poskytováno 387 tisíc a na podporu výstavnictví 

250 tisíc. Bohužel zbytek je spotřebováván na centrální režie. 

Na závěr svého vystoupení deklaroval důvěru v současné vedení ÚV ČSCH a v nově 

ustanovenou ekonomickou komisi, která bude sestavovat rozpočet na rok 2013 a věří, že se 

touto záležitostí bude zabývat.  

 

RSDr. Jaroslav Hron, člen ÚV ČSCH – práce v ústředním výboru, má svoje úskalí a není jí 

málo, je dobře se scházet a poslouchat názory a stanoviska členů ČSCH. Není dobře, že na 

poslední Valné hromadě nedošlo k doplnění chybějících členů ústředního výboru. Popřál 

konferenci hodně zdaru a poděkoval za pozvání. Vyzval přítomné účastníky k větší aktivitě na 

valných hromadách. Pokud bude někdo další kandidovat na volná místa v ústředním výboru, 

bude to jen dobře.  

  

Ondřej Matouš, místopředseda ÚOK chovatelů holubů, zástupce Klubu chovatelů holubů 

gigantů – vyzval přítomné k diskusi, ohledně objednávání kroužků pro holuby.   
 

Karel Bek zástupce Klubu chovatelů českých staváků – klub má evidenci zavedenou u 

kroužků od roku 1963. Rozhodnutí, které přijal ústřední výbor je necitlivé. Pro různé soutěže 

v klubu, se právě tato evidence využívá. To, že se zavede evidence, je dobře, neměla by ale 

postihovat členy klubů. 

 

Ing. Jiří Veltruský, zástupce Klubu chovatelů brněnských voláčů – vznesl připomínku 

k prezentovaným nákladům a výdajům Svazu. Některé položky nejsou uvedeny (mzdy, 

náklady na provoz sekretariátu). 
 

Slavibor Petržílka, delegát okresu Louny – připomněl, že při současném snižování rozpočtů 

pro odborné komise, bude problematické proúčtovat státní dotace. 

 

Jiří Ludvík, delegát oblasti Brno – připomněl, že podle usnesení Valné hromady by měl být 

počet delegátů stejný, podle klíče tak, jak je stanoveno na Valnou hromadu Svazu. 

Po přečtení usnesení z Valné hromady, bylo zjištěno, že se to týká jen delegátů na Valnou 

hromadu.  

 

JUDr. Michal Danišovič, delegát okresu Mělník – doplnil tento bod. Ve výkladu stanov se 

jasně hovoří: „Na konferenci zastupuje každou oblastní, okresní, městskou organizaci 1 

delegát.  

 ÚOK může stanovit svým usnesením s přihlédnutím k ekonomickým možnostem, že počet 

účastníků konference zvýší např. podle hlediska počtu členů“. 

Jiří Ludvík navrhl na příští konferenci stanovit počet delegátů stejně jako na Valnou hromadu 

Svazu. 

 



Ing. Václav Krůta, delegát okresu Plzeň – reagoval na příspěvek RNDr. Jaroslava Hrona o 

informaci o nezvolení kandidátů na Valné hromadě Svazu. Podle něj došlo výrokem předsedy 

volební komise při doplňujících volbách, při loňské Valné hromadě Svazu, k porušení stanov.  

Jako další vznesl dotaz na zástupce ÚV ČSCH a ředitele Výstaviště Lysá nad Labem. Požádal 

je o informaci, jak je to s půjčováním výstavního fundusu na celostátní výstavu. Údajně je 

půjčován zdarma – přesto je na výstavě vysoké klecné, které má za následek málo 

vystavených zvířat. 

 

Ondřej Matouš, reagoval jako ředitel Výstaviště Lysá nad Labem – připravuje se dohoda o 

půjčování zdarma s tím, že klecné bude sníženo na 65,- Kč.  

 

Reagoval Ing. Miroslav Kroft, místopředseda ÚV ČSCH – jednání opravdu probíhají, je 

připraven návrh dodatku ke smlouvě, tak, aby kritizovaná výše klecného byla snížena. 

Půjčování výstavního fundusu na pořádání celostátních akcí bude pro všechny subjekty 

zdarma. Soukromé subjekty, které mohou výstavy pořádat, tím budou nuceni snížit výši 

klecného na 65,- Kč. 

 

JUDr. Michal Danišovič, delegát okresu Mělník – posledním rozhodnutím ÚV ČSCH o 

změně půjčovního řádu výstavního fundusu, byla porušena smlouva, která byla schválena na 

Valné hromadě Svazu, která se konnala v roce 2010. ÚV ČSCH neměl právo stanovené 

podmínky měnit.  

 

Reagoval Ing. Miroslav Kroft, místopředseda ÚV ČSCH – poděkoval za připomínku. 

Všechna rozhodnutí, která ÚV ČSCH udělá, nejsou vždy v souladu. Pokud projde dodatek 

smlouvy na ústředním výboru, předloží se tento dodatek na Valné hromadě. Tato změna se 

dělala hlavně pro chovatele, pro snížení poplatků na klecném, ne pro nějaké úlevy výstavišti. 

 

Tomáš Marušák, tajemník ÚOK chovatelů holubů – předložil přítomným zástupcům okresů 

návrh na usnesení o pravidlech pro vyhodnocování soutěží o nejlepšího chovatele holubů. 

Každý okres má jiná pravidla. Proto navrhuje – „Pravidla pro soutěž o nejlepšího chovatele 

okresu neurčovat a ponechat je na rozhodnutí každého okresu“ 

   

Ing. Miroslav Kroft, místopředseda ÚV ČSCH – reagoval na některé podněty z diskuse. 

Financování - nemůže se s předvedenou prezentací ztotožnit. Není zřejmé, z jakých podkladů 

bylo čerpáno, nebyly tam všechny výdajové položky. Nově ustanovená ekonomická komise 

se bude celým rozpočtem zabývat, a bude hledat zdroje, jak rozpočet odborných komisí tvořit. 

Malé odbornosti, které nemají zdroje příjmů, budou muset ostatní odbornosti nějak i solidárně 

podporovat - například odbornost kožešinových zvířat. Valná hromada zavázala ÚV ČSCH 

pokrátit rozpočet v průměru o 20%, a to se ještě v minulosti nikdy nedělalo.  

Reagoval Pavel Wieder , podklady k financování Svazu byly čerpány z oficiálního rozpočtu 

pro rok 2012 schváleného VH . 

Pokud jde o evidenci členů – existuje programová podpora, zatím nejsou všechna data a 

přesná evidence od všech okresů a třeba i klubů. Vkládání těchto údajů do programu bude 

nějakou dobu trvat.  

Jako další bod zmínil kilometrovné účtované posuzovateli na výstavách pořádaných ČSCH. 

Kilometrovné bude stanoveno na 4,- Kč za kilometr. Doporučuje pro všechny pořadatele, aby 

se o této částce jednalo s jednotlivými posuzovateli a tato částka byla brána jako doporučená. 

Evropská výstava – podklady, informace a výstavní podmínky nemohou být zveřejněny 

v červnovém číslu časopisu Chovatel. Budou zveřejněny i na webových stránkách ČSCH a 

rozeslány okamžitě po zaslání z EE. 



Systémy posuzování holubů – tyto systémy se při hodnocení holubů nedají srovnávat, jsou 

diametrálně odlišné. Pokud bychom chtěli tyto podmínky přiblížit, musí se nastavit bodová 

klasifikace výroků dobrý, velmi dobrý, výborný a vynikající.  Je to v kompetenci komise 

sboru posuzovatelů a ÚOK chovatelů holubů. 

Ve směrnici pro plemenné chovy je část klecného odpuštěna (viz „Směrnice pro uznávání 

plemenný chovů holubů“). Když se bude výstava konat za jiných podmínek (například změna 

pořadatele), musí ÚOK nějak zajistit financování. 

Kroužky – zatím platí usnesení ÚV ČSCH o objednávání kroužků přes okresy. Všechny 

organizační složky musí plnit nastavené podmínky (Usnesení XVII. Valné hromady ČSCH 

z roku 2010 (Předávat každoročně na sekretariát ÚV ČSCH seznam svých členů k datu 31. 

12., a to nejpozději do 31. 3. následujícího roku), pokud jde o holubáře  

Mají všechny kluby tuto povinnost splněno. Drůbežáři, tuto povinnost splněnou nemají. 

Přijetím tohoto opatření vzrostl počet členů ČSCH. 

Jako další bod zmínil připomínku „že si děláme pořádek na Svazu“, členové ÚV ČSCH se 

snaží dělat pořádek ve Svazu. Cílem by mělo být, že si všichni členové ČSCH udělají pořádek 

ve Svazu. 

Na závěr jedna pozitivní zpráva o hospodaření ČSCH v roce 2011 – výsledek je před 

zdaněním v kladných číslech. Pozitivní je i to, že finanční prostředky na účtech zůstávají ve 

stejné výši, jako v minulém roce, peníze se neutrácejí a nemizí, jak je někdy prezentováno. 

 

Ondřej Matouš, místopředseda ÚOK chovatelů holubů, zástupce Klubu chovatelů holubů 

gigantů – podal návrh na usnesení k objednávání nánožních kroužků pro holuby. „Trvat na 

možnosti objednávání nánožních kroužků pro holuby i přes Kluby chovatelů holubů, pokud 

splní podmínku odevzdání evidence svých členů do 31. března příslušného roku. 

 

 

Pavel Wieder, předseda ÚOK chovatelů holubů – podal návrh na doplnění usnesení o bod -  

ÚOK by měla mít možnost jednat s ústředními orgány, nebo ekonomickou komisí o 

financování odbornosti na rok 2013. 

 

Ing. Gerhard Stein, delegát okresu Ostrava – podal návrh na zveřejňování hospodářských 

výsledků, pro lepší informovanost členské základny, na stránkách časopisu Chovatel a na 

webových stránkách ČSCH.  

Za návrhovou komisi reagoval Ing. Václav Krůta – tento návrh patří spíš na delegáty Valné 

hromady Svazu. Návrh byl stažen. 

 

Ing. Václav Krůta – připomněl delegátům, že ještě nebylo rozhodnuto o pravidle pro 

stanovení delegátů na příští jednání konference. Návrh podával Jiří Ludvík delegát oblasti 

Brno – pro stanovení delegátů konference použít stejný model, jako pro delegáty na Valnou 

hromadu Svazu.  

Z pléna vzešlo ještě několik návrhů a připomínek, k tomu jak a podle čeho tento počet 

nastavit. 

Hlasování o tomto bodě: zástupci klubů s hlasem poradním 2 hlasy pro, delegáti okresů 

s hlasem rozhodujícím 3 hlasy pro, návrh nebyl přijat. 

  

Po vyčerpání všech připomínek Pavel Wieder požádal členy návrhové komise o přednesení 

návrhu na usnesení z dnešní konference. 

 

 

 



Ad. 11. Usnesení 
Návrh na usnesení předložil Ing. Václav Krůta –  

 

Usnesení z Ústřední konference delegátů odbornosti chovatelů holubů konané dne  

14. dubna 2012 v Čáslavi. 

Pozváno: 75 delegátů z okresních a oblastních organizací ČSCH  

a 28 zástupců klubů  

Zúčastnilo se: 47 delegátů z pozvaných okresních a oblastních organizací ČSCH a 23 

zástupců klubů  

Při hlasování o usnesení přítomno: 38 delegátů s hlasem rozhodujícím  

A). Konference schvaluje: 

1. Program schůze a jednací řád konference 

2. Mandátovou komisi ve složení  - Ondřej Matouš, Josef Brachtl a Miroslav Petrovský 

3. Návrhovou komisi ve složení – Ing. Václav Krůta, Václav Kurka a Jiří Punda 

4. Zprávu revizní komise ÚOK chovatelů holubů, kterou přednesl František Král 

5. Směrnici pro uznávání plemenný chovů holubů, kterou přednesl ing. Miroslav Otruba  

6. Směrnici pro uznávání nových plemen a zapsání nových barevných a kresebných rázů 

národních plemen okrasných a užitkových holubů ČESKÉ REPUBLIKY, kterou přednesl 

Miroslav Petrovský. 

7. Pravidla pro soutěž o nejlepšího chovatele okresu neurčovat a ponechat je na rozhodnutí 

každého okresu 

8. Trvat na možnosti objednávání nánožních kroužků pro holuby i přes Kluby, pokud splní 

podmínku odevzdání evidence svých členů do 31. března příslušného roku. Tato povinnost 

vychází z „Usnesení XVII. Valné hromady ČSCH konaná dne 29. května 2010 –  

písmeno d bod 1 (Předávat každoročně na sekretariát ÚV ČSCH seznam svých členů k datu 

31. 12., a to nejpozději do 31. 3. následujícího roku. Povinnost začíná rokem 2010).“      

 

B). Bere na vědomí: 
1. Splnění úkolů z minulé konference odbornosti 

2. Zprávu předsedy ÚOK chovatelů holubů Pavla Wiedera o činnosti za rok 2011 

3. Zprávu předsedy sboru posuzovatelů Jiřího Holaně o činnosti za rok 2011 

4. Zprávu Bc. Alexandra Veselého o mezinárodní činnosti ÚOK chovatelů holubů 

5. Diskusní příspěvky delegátů, zástupců Klubů a pozvaných hostů 

6. Zprávu Miroslava Petrovského o činnosti standardové komise 

 

C). Konference doporučuje: 
1. ÚOK chovatelů holubů pokračovat v jednání s ÚV ČSCH v hledání platformy o začlenění 

chovatelů poštovních holubů do ČSCH. 

2. Posuzovatelům holubů účtovat kilometrovné v souladu s ostatními odbornostmi (drůbeže a 

králíků) ve výši 4,- Kč za kilometr. 

 

D). Konference ukládá: 
1. Organizačně zajistit účast českých chovatelů na Evropské výstavě v Lipsku 

2. Uskutečnit uznávací řízení plemenných chovů v roce 2012 

3. Řešit věcné připomínky z tohoto jednání z řad delegátů  

4. ÚOK chovatelů holubů jednat s ÚV ČSCH o financování odbornosti chovatelů holubů na 

rok 2013 

Po doplnění připomínek k tomuto usnesení bylo usnesení schváleno 37 delegáty a jeden 

delegát se zdržel 



       Členové návrhové komise: Ing. Václav Krůta 

       Jiří Punda  

       Václav Kurka  

 

Ad. 12. Závěr 
Po vyčerpání všech příspěvků a připomínek předseda ÚOK chovatelů holubů Pavel Wieder 

poděkoval všem za účast, popřál všem účastníkům mnoho chovatelských úspěchů, pevného 

zdraví a jednání Ústřední konference delegátů odbornosti chovatelů holubů ukončil. 

Celý záznam této Konference je elektronicky zaznamenán a uložen na Sekretariátu ÚV ČSCH 

v Praze. 

 

Zapsal: Tomáš Marušák, tajemník ÚOK chovatelů holubů 


